



**တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေး
ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် နည်းဥပဒေများ**

လွှန်းလုံးပိုင်မီးနီတ်,ခေ သုခင်,လာင်းခိုင်း ရှုခင်းဂိုင်းမိုင်း

(အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၄၈/၂၀၁၉)
မံလိန်းပိုင်ခင်အင်,ခေပိုင် 48/2019
၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါခေါင်လပြည့်ကျော် ၈ ရက်
ပီဇ 1381၊ လှိုင်ခင်းလွင်း 8 ခမ်း
(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၂၃ ရက်)
(ပီဇ 2019 ၊ လှိုင်ခင်းကျေးဂတ်၊ 23 ဝမ်း)

လမ်းခွဲ

မံ	လွင်တၢင်း	အန့လိဂ်း
(1)	တွခ်း(1) လိုဝ်းသီင် ဂလး၊ ခေးပိုတ်,တီးပွင်,	1
(2)	တွခ်း(2) ခွတ်,ဗွတ်းဂေးဂလး၊ လုမ်းပွင်ဂခ်	4
(3)	တွခ်း(3) လွင်ဂှိတ်းသၢင်း၊ အန့ဂခ်ခိုခ်းယှ,မုခ်းလီင်း ဖှံ,လၢဝ်း ခိုဝ်းဂူခ်း ဂိုဂ်းမိုင်းဂလး၊ လၢဝ်းပၢခ်မၢဂ်းမီးဂခ် ဂူခ်းခွဲး ဂေးတိုင်း ဂမ်,ခခ် ဂေးမိုင်း	4
(4)	တွခ်း(4) ဂိတ်,ခေပွဲ.ပုး သုခ်,လၢဝ်းခိုဝ်းဂူခ်းဂိုဂ်းမိုင်း	5
(5)	တွခ်း(5) ဂေးလိတ်းလွင်ထီင်ထွင်ဂခ်	10
(6)	တွခ်း(6) ခေခေမ်.ခေတူဝ် လုမ်းဗ်ခ်ဂခ်	12
(7)	တွခ်း(7) ဂူးလွင်လွင်	14

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ
၁။	အခန်း(၁) အမည်နှင့်အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်	၁
၂။	အခန်း(၂) ကော်မတီနှင့်လုပ်ငန်းအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းခြင်း	၄
၃။	အခန်း(၃) တိုင်းဒေသကြီးသို့မဟုတ်ပြည်နယ်များတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့်လူမှုစီးပွားဘဝဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ခြင်း	၄
၄။	အခန်း(၄) တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း	၅
၅။	အခန်း(၅) အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း	၁၀
၆။	အခန်း(၆) စီမံကိန်းများအကောင်အထည်ဖော်ဆောင် ရွက်ခြင်း	၁၂
၇။	အခန်း(၇) အထွေထွေ	၁၄

လှိုင်ပွင့်ထိုင်းမိုင်းဗွမ်.ရှမ်းလွမ်ထိုင်းမူခင်,မု,
ရှင်းဂခင်ဗွင်းလှိုင်ဟို,လၢဝ်းခိုဝ်းရှမ်းရှိုင်းမိုင်း
မံလိက်ပိုခင်ဗၢဝ်,ခေးပုင် 48/2019
ပီဗ 1381၊ လှိုင်ဂဝ်းလွင်း 8 ခမ်း
(ပီဗ 2019 ၊ လှိုင်ကျေးဂၢတ်.၊ 23 ဝခင်း)

ရှင်းဂခင်ဗွင်းလှိုင်ဟို,လၢဝ်းခိုဝ်းရှမ်းရှိုင်းမိုင်းခေ.လှိုင်.တိုဝ်းသုခင်,ရှို
တ်းသၢင်း; လွမ်းပိုင်မီး ရှိတ်,ခခ သုခင်,လၢဝ်းခိုဝ်းရှမ်းရှိုင်းမိုင်း မံခခမ်း
(34)၊မံခခမ်းခဗ(၅)လေး တင်းခေးတူဂ်းလှိုင်လှိုင်ပွင့်ထိုင်း မိုင်းဗွမ်.
ရှမ်းသေ ပိုတ်,ကွတ်, လွမ်းလံးပိုင်မီး ကခင်ခေ.မုးကျေး။

တွင်း(1)

ထိုင်းသိုင်လေးခေးပိုတ်,တီးပွင်,

- (1) လွမ်းလံးပိုင်မီးကခင်ခေ. တေလံးရှင်း.ဝုး လွမ်းလံးပိုင်မီးရှိတ်,ခခ
သုခင်,လၢဝ်းခိုဝ်း ရှမ်းရှိုင်းမိုင်းခေကျေး။

- (2) ပွင်းရှမ်းကခင်ပုးခင်း လွမ်းလံးပိုင်မီး ကခင်ခေ.ခေ. တေလံး
မီးတီးပွင်, မိုင်းခင်းပိုင်မီး ရှိတ်,ခခသုခင်,လၢဝ်းခိုဝ်း ရှမ်းရှိုင်းမိုင်းခခေ.
ကျေး။ လှိုင်ခခေ. ပွင်းရှမ်းတီးတုးထိုင်းခေ. တေလံးမီးတီးပွင်, ကခင်ပိုတ်,ခခ
ဝံ.ခခေ.။

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရ
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန
အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၄၈/ ၂၀၁၉
၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါခေါင်လပြည့်ကျော် ၈ ရက်
(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၂၃ ရက်)

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာနသည် တိုင်းရင်း
သားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့်
ဥပဒေပုဒ်မ ၃၄ပုဒ်မခွဲ (က)အရ အပ်နှင်းထားသော လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို
ကျင့်သုံး၍ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်
ဤနည်းဥပဒေများကို ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။

အခန်း (၁)

အမည်နှင့်အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်

၁။ ဤနည်းဥပဒေများကို တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်
အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် နည်းဥပဒေများဟု ခေါ်တွင်
စေရမည်။

၂။ ဤနည်းဥပဒေများတွင်ပါရှိသော စကားရပ်များသည်
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်
သည့်ဥပဒေတွင် ပါရှိသည့်အတိုင်း အဓိပ္ပာယ်သက်ရောက်
စေရမည်။ ထို့ပြင် အောက်ပါစကားရပ်များသည် ဖော်ပြပါအတိုင်း
အဓိပ္ပာယ် သက်ရောက်စေရမည်-

- (က) ဥပဒေ ဆိုသည်မှာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေကို ဆိုသည်။
- (ခ) ပုံစံ ဆိုသည်မှာ ဤနည်းဥပဒေများတွင် ပါရှိသည့် ပုံစံတစ်မျိုးမျိုးကို ဆိုသည်။
- (ဂ) အငြင်းပွားမှု ဆိုသည်မှာ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မ ခွဲ(စ)ပါ တိုင်းရင်းသားရေးရာကိစ္စရပ်များနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် အငြင်းပွားမှုကို ဆိုသည်။
- (ဃ) အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှုဆိုသည်မှာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေနှင့်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးများ နစ်နာဆုံးရှုံးမှုကို ဆိုသည်။

(သ) ဗီဇကုန်ကျခံနိုင်စွမ်း၊ ပီဇာဓိကရေကန် ကန်လတ်းဗီဇကုန်
လှည့်ပေးတတ်တော့၊ တၢ်ဒေသခေမံ.ဒေသတူဝ်လံး၊ ခရီးကုန်
ခိုခင်းယုၤ၊မုၢ်ခင်းလီၤခင်း ခင်းပိုခင်းတီး၊ ခရီးကုန်လှည့်ကွက်၊လှံ
တိုဝ်း ခုၣ်ခင်းတိုခင်းပီဇာ၊ လှည့်ကွက်ဂံၢ်၊ပံး မၢ်ခင်းကုန်ခင်း
ခပ်လေး၊ လှည့်တၢ်၊လှိုင်.တၢ်၊ပိုင်ခပ် လှိုင်ခင်း.ကျေး။

(ရ) လၢခင်းခိုခင်းကုန်ခင်းခိုခင်းခိုခင်း ကန်တၢ်ခိုခင်းယုၤ၊ မုၢ်ခင်းလီၤ
ကျေး၊ကန်ကျခံ. ပီဇာလၢခင်းခိုခင်းကုန်ခင်းခိုခင်း ကန်ယုၤသွံး
ခင်းပိုခင်းတီး၊ ကန်ခင်းကုန်ခင်းလှိုင် ကွက်၊လိၣ်ခိုခင်းဗၢင်၊
လှိုင်ခင်းယုၤမၢ်ခင်းသေ မၢ်ခင်းဝဲပီဇာခရီးတီး၊ ခိုခင်းယုၤ၊မုၢ်ခင်း
လီၤကျေး၊မၢ်ခင်း.ကျေး။

(c) **စီမံကိန်း** ဆိုသည်မှာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ ဒေသအတွင်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများ၊ သဘာဝသယံဇာတ ထုတ်ယူသုံးစွဲခြင်း လုပ်ငန်းများ၊ လူမှုရေး၊ စီးပွားရေးဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များနှင့်အခြားသော ကဏ္ဍများကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက် နိုင်ရန် စနစ်တကျ ကြိုတင်စီမံဆောင်ရွက်သော လုပ်ငန်းများကို ဆိုသည်။

(စ) **ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနည်းပါးသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုး များ** ဆိုသည်မှာ ဤဝန်ကြီးဌာနက ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် မှု နည်းပါးသည့်ဒေသအဖြစ် အခါအားလျော်စွာ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ သတ်မှတ်ထားသော နေရာဒေသများတွင် အခြေချနေထိုင်သည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများကို ဆိုသည်။

တွဲခင်း(၂)

ခွတ်, ဗွတ်, ဂျေလဒ်, လုမ်းပွင်ဂါခင်

- (၃) ဂွင်းဂါခင်ဗွင်းလူင်ခိံ. တၢ, တေယုဂ်. မုခင်းသိမ်းပိုင်. ရှမ်းလါတ်, လိဂ်, လံး, ပံးမွခင်း, ဗိုင်, ငေ, ဗိုင်, ထုင်, ပိုင်, ဗျိုင်, လိုဝ်, လါတ်, လေ, ခွင်, ခွင်, လွခင်း, ပိုခင်း* သေကမ်, ဂျေလဒ်, ခိုခင်း, ယု, မုခင်းလိုင်, လူင်, ပါခင်, မါဂ်, မိခင်, ဂူခင်း, လါတ်, ခိုဝ်, ဂူခင်း, ဂိုဂ်, မိုင်း, ဂါခင်, လွင်, ခိုခင်း, ယု, မုခင်းလိုင်, ကေ, မင်, ဝံ, ခခင်, တေလံ, ဝိုင်, တင်, ဂွင်း, ဂါခင်, ဗွင်း, လူင်, မိုင်း, ဗွမ်း, ဂူမ်း, တင်, လိုဝ်, ဂါခင်, ဂိုဝ်, ဂပ်, ခခင်, သေခွတ်, ဗွတ်, ဂျေလဒ်, လုမ်းပွင်ဂါခင် လံးယု, ယဝ်။
- (၄) ဂွင်းဂါခင်ဗွင်းလူင်ခိံ. တေလံ, မဂ်, မံ, ပခင်, ပုခင်း, ဗွင်း, ခေ, ဂါခင်, ဂျေလဒ်, လုမ်းပွင်ဂါခင်ခပ်, ဂါခင်, ခွတ်, ဗွတ်, လွမ်း, လွမ်း, လံး, ပိုင်, မိ, (၃) ခခင်, ကေ။

တွဲခင်း(၃)

လွင်, ဂိုတ်, သါင်း, ခေ, ဂါခင်, ခိုခင်း, ယု, မုခင်းလိုင်

ဗျေ, လါတ်, ခိုဝ်, ဂူခင်း, ဂိုဂ်, မိုင်း, လေ, လါတ်, ပါခင်, မါဂ်, မိ, ဂါခင်, ဂူခင်း, ခင်း, လေ, တိုင်း, ဂမ်, ခခင်, လေ, မိုင်း

- (၅) ဗွင်းလူင်, မိုင်း, ဗွမ်း, ဂူမ်း, ခိံ. တၢ, တေ, ဝိုင်, ဂိုတ်, သါင်း, လံ, ခေ, ဂါခင်, ခိုခင်း, ယု, မုခင်းလိုင်, ပခင်, လါတ်, ခိုဝ်, ဂူခင်း, လါတ်, ပါခင်, မါဂ်, မိ, ဂါခင်, ဂူခင်း, လါတ်, ခိုဝ်, ဂူခင်း, ဂိုဂ်, မိုင်း, ခပ်, တီ, လေ, တိုင်း, ဂမ်, ခခင်, လေ, မိုင်း, ခခင်, ဝိုင်, တင်, လွမ်း, ဗွင်း, လူင်, လေ, တိုင်း, ဂမ်, ခခင်, လေ, မိုင်း, ဂါခင်, ဂိုဝ်, ဂပ်, ခခင်, သေ, ဗေ, ပိုင်, ပုခင်း, ဗွင်း, ပခင်, ဗွင်း, လူင်, လေ, တိုင်း, ဂမ်, ခခင်, လေ, မိုင်း, ဂါခင်, ဂိုဝ်, ဂပ်, ခခင်, လံးယု။

* ခိုခင်း, မုခင်း, မေ, ပွင်, ဂမ်း, ခိုင်, မိုင်း, ဝင်း, ထီ. (10.7.2020)

၄
အခန်း(၂)

ကော်မတီနှင့်လုပ်ငန်းအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းခြင်း

၃။ ဝန်ကြီးဌာနသည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စကား၊ စာပေ၊ အနုပညာ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ရိုးရာဓလေ့ထုံးတမ်း၊ **အမျိုးသားရေးလက္ခဏာနှင့် သမိုင်းအမွေအနှစ်တို့ကို** * ထိန်းသိမ်းမြှင့်တင်ရန်နှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနည်းပါးသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏လူမှုစီးပွားဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနများနှင့် ညှိနှိုင်းပြီး လိုအပ်သော ကော်မတီနှင့် လုပ်ငန်းအဖွဲ့များကို ဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။

၄။ ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၃ အရ ဖွဲ့စည်းသော ကော်မတီနှင့် လုပ်ငန်းအဖွဲ့များ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များကို သတ်မှတ်ပေးရမည်။

အခန်း(၃)

တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်များတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့်

လူမှုစီးပွားဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ခြင်း

၅။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်များတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့် တိုင်းရင်းသားတို့၏ လူမှုစီးပွားဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများကို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့်ညှိနှိုင်း၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးအား တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းနိုင်သည်။

*၁၀-၇-၂၀၂၀ရက်နေ့တွင်ပထမအကြိမ်ပြင်ဆင်သည်။

(6) ဖွင်းလှင်ကျေး လီးဂုပ်လွင်းဒေသခေမိင်၊ပုခင်းဖွခင်း လွမ်းလွန်းလီးပိုင် မီး (5)ခေံ၊ တျှုးဂြိုတ်းသင်း၊ ခရီးဂခင်းပုခင်းဖွခင်းလဝ်းဂဝ်၊ ထိုင်ကွင်း ထိုင်တီးလီးခခေင်။ ငူပ်.ငီ.ဂခင်းတင်း ဂွင်းဂခင်းဖွင်းလှင် တင်၊လှိုင်း ခဝ်၊ ဂွင်းဂခင်းလှင်ပွင်လှိုင်းခဝ်၊ မူ၊လုမ်းလှင်ပွင်လှိုင်းခဝ်၊ လုမ်းကွခင်း ဂှိုပ် လေး တိုင်းလီးသုခင်း၊ဖွင်းငမ်းရှင်းခေ၊ ကမ်း၊ခခေင် ခရီးတီးလီး သုခင်း၊ဖွင်းငမ်း ရှင်းခေ၊ လှိုင်းခေံ.ငူပ်.ငီ.ဂခင်းသေ ဂှိုမ်းဂွမ်းဂြိုတ်းသင်း လီးယူ၊ကျေး။

တွခင်း(4)

ဂိတ်၊ခခွံ.ပုး သုခင်း၊လဝ်းခိုင်းဂူခင်းဂိုင်းမိုင်း

(7) လဝ်းခိုင်းဂူခင်းဂိုင်းမိုင်းခဝ်ခေံ။ သင်ဝုးသုခင်း၊ လဝ်းခိုင်းဂူခင်း လဝ်းဂဝ်၊လီး သုမ်းဒလးသင်၊ လိပ်းတေမီးလွင်းသုမ်းဒလး သင်၊တျှုးလီး လွင်းဂိတ်၊ ခခွံ.ပုးခခေင်။ ကပ်ပိုင်လိမ်း(1)သေ တင်၊လဝ်းထိုင် လုမ်းလှင်ပွင် လှိုင်း လေးတိုင်း ကမ်း၊ခခေင် လေးမိုင်း ကခင်းဂိတ်၊ဂွင်.ခခေင်.လီးယူ၊ကျေး။

၆။ နည်းဥပဒေ ၅ အရ တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးသည် မိမိဆောင်ရွက်ရမည့် လုပ်ငန်းတာဝန်များကို ထိရောက်အောင်မြင်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ အခြားဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးအဖွဲ့များနှင့် လိုအပ် သလို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

အခန်း(၄)

**တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်
စောင့်ရှောက်ခြင်း**

၇။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် မိမိတို့ တိုင်းရင်းသားလူမျိုး များ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ အခွင့် အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးနိုင်ဖွယ်ရာ ရှိလျှင်သော်လည်းကောင်း ကာကွယ် စောင့်ရှောက်မှု ရရှိနိုင်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ထံ ပုံစံ(၁)ဖြင့် တင်ပြနိုင်သည်။

(၈) လုမ်းလှိုင်ပွင်ကိုင်း၊ လေးတိုင်း ကမ်၊ခခေ လေးမိုင်း ကခခ်ဂ်ဝ်၊ ဂ်ဝ်ခခေ။ သင်ဝုးလံးဂ်ဝ်။ ခေးတင်၊ခခေ ပိုင်လိဂ်(၁)ခခေ။ယဝ်။ကိုင် တု၊ဂ်း ပခခ်လံး လွင်းဂ်ဝ်၊ခခေ သုခခ်၊လဝ်းခိုဝ်းဂ်ဝ်ခခ်ခိုဝ်းမိုင်း ကခခ်တင်၊ခခေမေး ပေးတေကမ်၊ လံးသုခခ်ခခေ။ တေလံးပခခ်ပခခ်းခခေခခေ ဖွင်းလှိုင်လဝ်းခိုဝ်းဂ် ခခ်ခိုဝ်းမိုင်း ကခခ်ဂ်ဝ်၊ဂ်ဝ်ခခေ။သေ ဂ်ဝ်းသင်ဂ်း။ သင်ဝုးဖွင်းလှိုင် ဖွါ၊လဝ်းခိုဝ်းဂ်ခခ်ခိုဝ်းမိုင်း ကခခ်ဂ်ဝ်ဂ်ဝ်ခခေ။ ကမ်၊မီးကိုင် တေလံးပခခ် ပခခ်းခခေခခေ ဖွင်းလှိုင်ဖွေခခ်း လုမ်းလှိုင်ပွင်ကိုင်း၊ လေးတိုင်း ကမ်၊ခခေ လေးမိုင်း ကခခ်သင်၊တေ၊ သေဂေ။ ဂေ။သေ ဂ်ဝ်းသင်ဂ်း။

(၉) ဖွင်းလှိုင်ကခခ်လံးဂ်ဝ်။ လွင်းပခခ်ပခခ်းခခေခခေ လွမ်းလှိုင်လွမ်းလံး ပိုင်မီး(၈)ခခေ ကိုင်ခခိုဝ်ခေးတင်၊လဝ်းသေ လွင်းလံးသုခခ်၊လဝ်း ခိုဝ်းဂ် ခခ်ခိုဝ်းမိုင်း မီး၊ ကမ်၊မီး တေလံးထတ်းသင်၊ဂေ။ လွမ်းခခေ၊ ခေးထတ်း သင်၊ခခေ။သေ သင်လံးဂ်ခခ်မီးဝံ။သုခခ်၊ လဝ်းခိုဝ်းဂ်ခခ်ခိုဝ်း မိုင်း ခခ်ကိုင် တု၊ဂ်းပခခ်လံး လွင်းဂ်ဝ်၊ခခေပု။ ခခေ။ ကပ်ခေးထတ်းသင်၊ ဂ်ခခ်ခခေ။ တီမ်းလွမ်းပိုင်လိဂ်(၁)(ဂ) သေ တင်၊ခခေလုမ်းလှိုင်ပွင်ကိုင်း၊ လေးတိုင်း ကမ်၊ခခေ လေးမိုင်း ကခခ်ဂ်ဝ်၊ဂ်ဝ်ခခေ။သေယဝ်။ လွမ်းခခေ၊ ခေးတံးတတ်းလုမ်း လှိုင်ပွင်ကိုင်း၊ လေးတိုင်း ကမ်၊ခခေ လေးမိုင်း ကခခ် ဂ်ဝ်၊ဂ်ဝ် ခခေ။ခလးသင်၊ ဂ်ဝ်းဂ်ဝ်ပု။ဝီ။တင်၊ ဂ်ဝ်းကခခ်ဖွင်းလှိုင်၊ ဂ်ဝ်းကခခ် လှိုင်ပွင်ကိုင်းခခ်၊ မု၊လုမ်းလှိုင်ပွင်ကိုင်းခခ်၊ လုမ်းကွခခ်ဂ်ဝ် လေးတိုင်းလံး သုခခ်၊ဖွင်းခခ်းဂ်ဝ်ခေး ကမ်၊ခခေ ခေးတီးလံးသုခခ်၊ဖွင်းခခ်း ဂ်ဝ်းခေးခခ် ခခ်းလေးတိုင်း ကမ်၊ခခေ လေးမိုင်း ကခခ်ဂ်ဝ်၊ဂ်ဝ်ခခေ။ ခလးသင်တေလံး ဂ်ဝ်း သင်၊ဂ်း။

၈။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့သည် ပုံစံ(၁) ဖြင့် တင်ပြချက်ကို လက်ခံရရှိသည့် အခါ တင်ပြလာသည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာ ဆုံးရှုံးမှု မရှိစေရေးအတွက် လိုအပ်သည့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးအား တာဝန် ပေးအပ် ဆောင်ရွက်စေရမည်။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုး ရေးရာဝန်ကြီး မရှိပါက သင့်လျော်သည့် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးတစ်ဦးဦးအား တာဝန်ပေးအပ် ဆောင်ရွက်စေရမည်။

၉။ နည်းဥပဒေ ၈ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသောဝန်ကြီး သည် တင်ပြချက်အပေါ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှု ပေါ်ပေါက်ခြင်း ရှိမရှိ စိစစ်ရမည်။ စိစစ်ချက်အရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှု ပေါ်ပေါက် ကြောင်းတွေ့ရှိပါကကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ရေးအတွက် စိစစ်တွေ့ရှိချက်ကို သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ(၁-က)ဖြင့် တင်ပြ၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက် အရလည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း များ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးအဖွဲ့များနှင့် လိုအပ်သလိုပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း၍ လည်းကောင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

- (10) (၈) နွင်းလှိုင်ကန်လုံးရှပ်၊ ပုခင်းနွင်းလှိုင်၊ လွှန်းလုံး ပိုင်မီး(၈)ခေ၊ တီးကန်ဂြိုဟ်းသင်း၊ ရှတ်၊ထတ်း လွှန်းလွန်း လုံးပိုင်မီး (၉) ခေခေ၊ လုံးရှပ် လတ်းခိုင်းရှုင်းခိုင်းခိုင်းခိုင်း လုံးသုမ်းသုခင်း၊တေ၊ခေခိုင် တျ၊တေပခင်းလုံးလွင်း၊ ရှတ်၊ ခေပွဲ၊ပုခေခေ၊ သင်ရှပ်ထိုင်ဝုး တေလုံးကပ် လွင်းလွှ်းထီမ် တီးရှုင်းကန်နွင်းလှိုင်ခပ်၊ ရှုင်းကန် လှိုင်ပွင်လှိုင်ခပ်၊ မှု၊လှမ်း လှိုင်ပွင်လှိုင်ခပ် ကန်မီးကန်၊ မိုင်းနွမ်း၊ ရှုမ်းလှိုင်ခေခေ၊ ခေခိုင် တေလုံးကပ်ပိုင်လိမ်း(1-ခ)သေ တင်၊ထိုင်တီးလှမ်း လှိုင်ပွင်လှိုင်၊ လေးတိုင်း ကမ်းခေခေ လေးမိုင်း ကန်ရှပ်၊ ရပ်ခေခေ၊ ကမ်းခေခေ ကပ်ပိုင်လိမ်း(1-c)သေ လှမ်းတီးလှမ်း လှိုင်ပွင်လှိုင်၊ လေးတိုင်း ကမ်းခေခေ လေးမိုင်း သိုပ်၊တင်၊ ထိုင်ရှုင်းကန်နွင်းလှိုင်။
- (ခ) လှမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်၊ လေးတိုင်း ကမ်းခေခေ လေးမိုင်းခေ၊ ရှပ်၊လှုမ်း၊ ခေခေတင်၊လတ်း လွှန်းလွန်းလုံးပိုင်မီးခေ(၈) ခေခေ၊သေသင်ရှပ် ထိုင်ဝုးတေလုံးကပ် လွင်းရှပ်၊ထီမ်တီး ရှုင်းကန်နွင်းလှိုင်ခပ်၊ ရှုင်းကန်လှိုင်ပွင်လှိုင်ခပ်၊ လှမ်းလှိုင် ပွင်လှိုင်ခပ်ကန်မီးကန်၊ မိုင်းနွမ်း၊ ရှုမ်းခေခေ၊ ခေခိုင် တေလုံးသိုပ်၊ တင်၊လတ်းထိုင်လှမ်း လှိုင်ပွင်လှိုင်မိုင်းနွမ်း ရှုမ်းယူ၊ယဝ်။
- (ဂ) ရှုင်းကန်နွင်းလှိုင်ခေ၊ ရှပ်၊လှုမ်း၊ ခေခေတင်၊လတ်းလှမ်း လွန်းလုံး ပိုင်မီးခေ(၈)ခေခေ၊သေ သင်ရှပ်ထိုင်ဝုး တေလုံး ကပ်လှိုင်ရှပ်၊ ထီမ်တီး ရှုင်းကန်နွင်းလှိုင်ခပ်၊ ရှုင်း ကန်လှိုင်ပွင်လှိုင်ခပ်၊ လှမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်ခပ် ကန်မီးကန်၊ မိုင်းနွမ်း၊ ရှုမ်းခေခေ၊ခေခိုင် တေလုံးသိုပ်၊ တင်၊လတ်းထိုင် လှမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်၊ မိုင်းနွမ်း၊ ရှုမ်းယူ၊ကျေ။

- ၁၀။(က)နည်းဥပဒေ ၈ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသောဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေ ၉ အရ စိစစ်ဆောင်ရွက်ရာတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု ပေါ်ပေါက်ကြောင်း တွေ့ရှိပြီး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ရေးအတွက်ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိအခြားဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၏ ပံ့ပိုးမှုရရှိရန် လိုအပ်ကြောင်း တွေ့ရှိရပါက သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ(၁-ခ)ဖြင့်လည်းကောင်း၊သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့မှ တစ်ဆင့်ဝန်ကြီးဌာနသို့ ပုံစံ(၁-ဂ) ဖြင့် လည်းကောင်း တင်ပြရမည်။
- (ခ) တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သည် နည်းဥပဒေခွဲ(က)အရ တင်ပြချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၏ ပံ့ပိုးမှုရရှိရန် လိုအပ်ကြောင်း သုံးသပ်တွေ့ရှိပါက ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သို့ ဆက်လက် တင်ပြရမည်။
- (ဂ) ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေခွဲ(က) အရ တင်ပြချက်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၏ ပံ့ပိုးမှုရရှိရန် လိုအပ်ကြောင်းသုံးသပ်တွေ့ရှိပါက ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့သို့ ဆက်လက်တင်ပြရမည်။

(11) ဗွင်းလူင် ကာခင်လံးရှပ်.လွင်းပခင်ပုခင်းဗွင်း လွမ်းလူလ်းလွမ်းလံး ပိုင်မီး(၈)ခင်. တီးလွင်းတင်းကာခင်လဝ်းဂပ်, တေလံးရှ်တီးသင်းခခင်. သင်ဝုး ကမ်,ပခင်လံး လွင်းဂ်တီး,ခခပ်.ပုး သုခင်,လဝ်းခိုဝ်းဂူခင်းဂိုင်း မိုင်းခပ်ခင်လိုင် ကပ်တင်းပိုင်လိဂ်း(1-၈)သေ တီမ်းခေပေးယွခင်. တွခင်းတီမ်ထူခင်းသေ တေလံးတင်,ထိုင် လုမ်းလူင်ပွင်လိုင်; လေးတိုင်း ကမ်,ခခင် လေးမိုင်း ကေး။

(12) လုမ်းလူင်ပွင်လိုင်; လေးတိုင်း ကမ်,ခခင် လေးမိုင်းခင်. သင်ရှခင် ထိုင်ဝုးလွင်းတင်း ကာခင်တင်, ခခေမုး လွမ်းလူလ်း လွမ်းလံး ပိုင်မီး (11)ခခင်. တေလံးရှ်တီးသင်းပခင်တီး လခင်.မိုင်းဗွမ်း. ဂူမ်းခင်လိုင် ခင်,ဂိုပ်ပေး တေရှ်တီးသင်းပခင်လံး လွမ်းလွင်းသင်, တေးခခင်. တလံး တင်,ထိုင် လုမ်းလူင်ပွင်လိုင်;မိုင်းဗွမ်း.ဂူမ်းကေး။

(13) (၅) လုမ်းလူင်ပွင်လိုင်; မိုင်းဗွမ်း.ဂူမ်းခင်. ဂီပ်,လူလ်းခေးတင်, လဝ်းလွမ်းလူလ်းလွမ်းလံးပိုင်မီး(12)ခခင်.သေ တေးရှ်တီး လွမ်းလံး လွင်းသင်,တေးခခင်. တေလံးပခင်ပုခင်း ဗွင်းဗွင်း လူင်မိုင်း ဗွမ်း.ဂူမ်းကေး။

၁၁။ နည်းဥပဒေ ၈ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးသည် မိမိဆောင်ရွက်ရမည့်ကိစ္စတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ခြင်း မရှိပါက အကျိုးအကြောင်း ပြည့်စုံစွာဖော်ပြ၍ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ (၁-ဃ) ဖြင့် တင်ပြရမည်။

၁၂။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သည် နည်းဥပဒေ ၁၁ အရ တင်ပြလာသည့်ကိစ္စမှာ ပြည်ထောင်စု အဆင့်တွင်ဆောင်ရွက်ပေးရမည့်ကိစ္စဖြစ်ကြောင်း သုံးသပ်တွေ့ရှိပါက လိုအပ်သလို ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရေးအတွက် ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့သို့ တင်ပြရမည်။

၁၃။ (က) ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သည် နည်းဥပဒေ ၁၂ အရ တင်ပြချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ လိုအပ်သလို ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးအား တာဝန်ပေးအပ်ရမည်။

(ခ) ဗွင်းလှိုင်မိုင်းဗွမ်းဂူမ်းခေံ။ ခင်,ဂိုဝ် တေပခင်လံးတင်းဂိုတ်, ဧခပ်.ပုး လွင်းသုမ်းသုခင်,လောင်းခိုဝ်းဂူခင်းဂိုက်မိုင်း ကခင်ပခင် ပုခင်းဗွခင်းလွမ်းလူလုးလွန်းလံးပိုင်မီးဧဗ(ဂ)ခခင်.လွမ်းလူ လုးခေးတီပံးတတ်း လုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်း မိုင်းဗွမ်းဂူမ်းသေ ဂေးလီတင်းဂူခင်းဗွင်းလှိုင် ကခင်ဂိုဝ်ဂပ်းခပ်၊ ဂွင်းဂါ ခင်လှိုင်ပွင်လိုင်းခပ်၊ လုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်းခပ်လိုင်း ကခင်မီး ငခင်.မိုင်းဗွမ်း ဂူမ်းခခင်.ဂူမ်းဂွမ်းငုပ်. ဇီ.ဂခင်သေဂေးလီ တေလံးဂိုတ်းသင်း၊ ဂျ,ဂေး။

(င) ဗွင်းလှိုင်မိုင်းဗွမ်းဂူမ်းခေံ။ မိုင်းဂိုတ်းသင်းလွင်းတင်း ကခင်ပခင်ပုခင်းဗွခင်း လွမ်းလူလုးလွန်းလံးပိုင်မီးဧဗ(ဂ)ခခင်. သင်တေသင်,ထုဂ်,ခေံ ကပ်တင်းခေးတူဂ်းလှိုင် လုမ်းလှိုင်ပွင် လိုင်းမိုင်းဗွမ်းဂူမ်းသေယပ်. ခွတ်,ဗွတ်းလံးဂေ ကခင်ခပ်ပုး ဂူခင်းလိုင်းကခင် ဂွင်းဂါခင်ဗွင်းလှိုင်လေး ဂွင်းဂါခင်ဗွင်းလှိုင် တင်း,လိုင်း ကခင်ဂိုဝ်,ဂပ်း ခပ်လိုက်ပံ.ခခင်.သေ ဂိုတ်းသင်း လံးယူ,ဂေး။

(14) တီးကခင်လိုင်းဂိုဝ်, ဂပ်းတင်းလွင်းသုမ်းသုခင်, ကခင်တင်း,ဧခေးလွမ်း လွန်းလံးပိုင်မီး(ခ)ခခင်. ခေးတီပံးတတ်း လုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်း ငေးတိုင်း ကခင်,ခခင် ငေးမိုင်း ကခင်ဂိုဝ်,ဂပ်းခေံ.ပီခင် ကခင်သုတ်း ကခင်သိုင်း ယပ်. ဂေး။

(ခ) ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရတာဝန်ပေးအပ်သည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးသည့်ကိစ္စတွင် ကာကွယ် စောင့်ရှောက်မှုပေးနိုင်ရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်အရ လည်းကောင်း၊ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ သက်ဆိုင်ရာ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း၍ လည်းကောင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဂ) ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေခွဲ(က) အရ တာဝန်ပေးအပ်သော ကိစ္စရပ်များကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်ပါက ဝန်ကြီးဌာနနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အခြားဝန်ကြီးဌာနများမှ အဆိုပြုသည့်ပုဂ္ဂိုလ်များ ပါဝင်သော ကော်မတီကို ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဖွဲ့စည်းဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

၁၄။ နည်းဥပဒေ ၉ အရ တင်ပြလာသော အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့်ကိစ္စရပ်များတွင် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် အပြီးအပြတ် ဖြစ်သည်။

(15) တီးကန်လှိုင်စိပ်ဂမ်း လွင်းသုန်းသုခင်းကန်တောင်၊အေမေး လွမ်းလူလှ်း လွန်းလံးပိုင်မီး(10)လေး၊ လွန်းလံးပိုင်မီး(12)လှိုင်ခေင်. ခေးတီဝ်း တတ်း လုမ်းလူင်ပွင်လှိုင်မိုင်းဖွမ်.ရှမ်းခေံ. ပီခင်ကန်သုတ်းကန် သီင်းယပ်.ကျေး။

တွန်း (5)

ဒေသလိတ်းလွင်းထိုင်ထွင်ဂန်

(16) ဖွင်းလူင်မိုင်းဖွမ်.ရှမ်းခေံ. တၢ်,ဂီတီးသင်းလံး လွင်းရှမ်းရှမ်းပူဝ်.ဇီ. ဂန်လေး၊ ဒေသလိတ်းလွင်းထိုင်ထွင်ဂန် ကန်ပီခင်ဂုခင်းဂိုက်မိုင်း ခင်,ဂန် ကမ်,ခေင်ခွ်း ဒေသလိတ်းခိုဝ်း ရှမ်းဂိုက်မိုင်းခေင်. ပူဝ်.ဇီ.ဂန်တင်း လွမ်ဖွင်းလူင် လေးတိုင်း ကမ်,ခေင် လေးမိုင်း ကန်စိပ်, ဂမ်းခေင်.သေ ငမေင်, ပခပ်ပုခင်း ဖွမ်း ဖွင်းလူင်လေးတိုင်းကမ်, ခေင်လေးမိုင်းက ခန်စိပ်,ဂမ်း ခေင်.လံး ယူ,ကျေး။

(17) လၢင်းခိုဝ်းရှမ်းဂိုက်မိုင်းခပ်ခေံ. သင်ဝုးမီးလွင်းထိုင်ထွင်ဂန်မေးသေ လှိုင်.သေလွင်း တီးရှမ်းဂိုက်မိုင်းခေင်,ဂန် ကမ်,ခေင် ဒေသလိတ်း လၢင်းခိုဝ်း ရှမ်းဂိုက် မိုင်းခေံလှိုင် တၢ်,ရှမ်းဂီတီးသင်း လွင်းဒေသလိတ်း ပခပ်လံးခေင်. လုက်.တီးရှမ်းဂါ ခင်ဖှါ,ကွန်ဂုဝ်ဂီတ်, ဒေသလိတ်း,ခိုဝ်းရှမ်း=ဂိုက်မိုင်း လေးတိုင်း ကမ်,ခေင် လေးမိုင်းသေယပ်. ကပ်ပိုင်လိက်(2)သေ တေလံး တိုင်,ထိုင်တီး ဖွင်းလူင်ကန်လံးရှပ်. လွင်းဒေသလိတ်းဖွမ်းပခပ် လွမ်းလူလှ်း လွန်းလံးပိုင်မီး(16)ခေင်. ကျေး။

၁၅။ နည်းဥပဒေ ၁၀ နှင့် နည်းဥပဒေ ၁၂ တို့အရ တင်ပြလာသော အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ကိစ္စရပ်များ တွင် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် အပြီး အပြတ်ဖြစ်သည်။

အခန်း(၅)

အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း

၁၆။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဖြစ်ပွားသည့် အငြင်းပွားမှုများကို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ဖြေရှင်းခြင်းပြုနိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ညှိနှိုင်း၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဝန်ကြီးအား တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းနိုင်သည်။

၁၇။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် မိမိတို့ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ အကြားတွင် အငြင်းပွားမှု တစ်စုံတစ်ရာဖြစ်ပေါ်လာပါက ဖြေရှင်းဆောင်ရွက် ပေးနိုင်ရေး အတွက် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် တိုင်းရင်းသား အခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာနမှ တစ်ဆင့် နည်းဥပဒေ ၁၆ အရ တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးထံ ပုံစံ(၂)ဖြင့် တင်ပြရမည်။

(၁၈) ဖွင်းလှင်ကဆင်လံး၊ ဣပ်.လွင်းဒေပုဆင်းဖွင်းပဆင် လွမ်းလူဂ်း လွန်းလံးပိုင်မီး(၁၆)ဆင်. တီးကဆင်ဒဂးလိတ်း လွင်းထိုင်ထွင်ဂဆင် ဆဆင်.

(၅) ဆင်သင်,တော့, တေလံးဂွမ်းဂွမ်းငုပ်.ဇီ.ဂဆင် တင်းဂွင်းဂါဆင် ဖွင်းလှင်တင်,လှိုင်ခပ်၊ ဣင်းဂါဆင်လှင်ပွင်လှိုင်ခပ်၊ လုမ်းလှင် ပွင်လှိုင်ခပ်၊ လုမ်းကွဆင်ဂုပ် လေးတိုင်း လံးသုဆင်, ဖွင်းငမ်း ဣင်းခေ၊ ကမ်,ဆဆင် ဆေးတီး လံးသုဆင်,ဖွင်းငမ်း ဣင်းခေခပ် ကဆင်မီးတီး လေးတိုင်း ကမ်,ဆဆင် လေးမိုင်း ကဆင်ဂိပ်,ဂပ်း ဆဆင်.သေ ဒဂးလိတ်းဂော့း။

(၆) ဂိပ်,လူဂ်း လွင်းထွင်ထိုင် ဂဆင်ဆဆင်.သေ ခေးဒဂး လိတ်း ကဆင်လံးမုးလှိုင်ဆဆင်. ကပ်ပိုင်လိဂ်း(၂-၅)သေတင်,ထိုင် လုမ်းလှင်ပွင်လှိုင် လေးတိုင်းကမ်,ဆဆင် လေးမိုင်း ကဆင်ဂိပ်, ဂပ်းဆဆင်.ဒလး ကပ်ပိုင်လိဂ်း(၂-၆)သေ တင်,ထိုင်တီးဖွင်း လှင်မိုင်းဖွမ်း.ဂွမ်းဂော့း။

(၁၉) ဖွင်းလှင်မိုင်းဖွမ်း.ဂွမ်းဒလး လုမ်းလှင်ပွင်လှိုင် လေးတိုင်းကမ်, ဆဆင်လေးမိုင်း ကဆင်ဂိပ်,ဂပ်းဆဆင်. ဂိပ်လူဂ်းခေးတင်, ဒေလွမ်းလွန်းလံး ပိုင်မီး(၁၈)၊ လွန်းလံးပိုင်မီး ဒေ(၆)ဆဆင်. သေဆင်,သင်,တော့,ဆဆင်. တင်,ထိုင်လုမ်း လှင်ပွင်လှိုင် မိုင်းဖွမ်း.ဂွမ်းသေယပ်. ဣမ်းဂွမ်းငုပ်.ဇီ. ဒဂးလိတ်း လံးယု,ဂော့း။

၁၈။ နည်းဥပဒေ ၁၆ အရ တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးသည် အငြင်းပွားမှုများကို ဖြေရှင်းရာတွင်-

(က) သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ အခြားဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့ အစည်းများ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးအဖွဲ့များနှင့် လိုအပ်ပါက ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဖြေရှင်းရမည်။

(ခ) အငြင်းပွားမှုကိစ္စရပ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ရရှိလာသည့် ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက်များကို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ (၂-က) ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသို့ ပုံစံ(၂ခ)ဖြင့် လည်းကောင်း တင်ပြရမည်။

၁၉။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့် သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့တို့သည် နည်းဥပဒေ ၁၈ နည်းဥပဒေခွဲ(ခ)အရ တင်ပြချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ လိုအပ်ပါက ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့ထံ တင်ပြပြီး ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဖြေရှင်း နိုင်သည်။

တွဲခင်း (၆)

အခေအမိမိ.အခေတူဝ် လွမ်းဗီခင်းဂါခင်း

(၂၀) ဂီဝ်,လူလုးဗီခင်းဂါခင်း ကါခင်းတေဂီဝ်းသင်း; ခင်းခရးတီးလဝ်းခိုဝ်း ဂူခင်းဂိုဝ်းခိုဝ်းခပ်ယူ,သဝ်းဝံ.ခခေင်.သေဂါတေဂါ,လဝ်းဗီခင်းဂါခင်း ခင်း.

(၁) တေဂီဝ်းဂူခင်း လဝ်းခိုဝ်းပိုခင်း.တီးခပ်လေး; ဂူခင်းယူ,သင်းဂါခင်း သဝ်းဝံ.ခင်းခရးတီး တေဂီဝ်းသင်းလွမ်း ဗီခင်းဂါခင်းလိဝ်း ခခေင်.ပေးတေဂူလံး လွင်းဗွခင်းလီဗွခင်းလု. ဗီခင်းဂါ ခင်းလီလီ ငါမ်းငါမ်းခခေင်. တေလံးကပ်တင်းရှမ်းလတ်း; ကါခင်းခပ်ဂူ.ပွင်, လံးလီငါမ်းခခေင်.သေ သဝ်းလိင်းပခင်းဝံ. လွင်းခရးတီးဂါ,တီးဂါ, လိင်းလိင်းယူ,ဂေဂါ။

(ခ) တေလံးဂီဝ်းသင်း လွမ်းခင်း,ခေးယိုဝ်း ကါခင်းပိုင်းဂါခင်း၊ ဗီခင်း ဂါခင်းယူ,လူငါ ခပ်.ဂါခင်းလေး; ဗီခင်းဂါခင်းခိုဝ်းမိုဝ်း,မု, ဂူခင်းမုခင်း ခိုခင်းယူ, ကါခင်းသင်း,ထုဂါ, မခင်းဂိုဝ်းယိုခင်းယဝ်း ခခေင်.။

(င) ခင်း,ဂိုဝ်းတေဂူလံး လွင်းတင်းတုမ်း.တိုဝ်. လီဂါးလံးခိုဝ်းသိုင်း, ဝိတ်.လွမ်း.လေး; လတ်းပခင်း မါဂါးမီးဂါခင်းဂူခင်းခခေင်. တေမီး၊ ကါခင်း,မီးခင်းလွင်း; ထတ်းသင်း; တင်းတုမ်း.တိုဝ်. သိုင်း,ဝိတ်. လွမ်း.လေး; လွင်းခိုခင်းယူ,မုခင်းလိင်း လတ်းပခင်း မါဂါးမီး ဂါခင်းဂူခင်း ခပ်ခခေင်.တေလံးဂီဝ်း သင်းလွမ်း ခေးလီ.သင်း, ဂူခင်းဂါခင်း ဂီဝ်,ဂပ်းခပ်ခခေင်.ဂေဂါ။

အခန်း(၆)

စီမံကိန်းများ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ခြင်း

၂၀။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ နေထိုင်ရာဒေသအတွင်း ဖော်ဆောင်မည့် စီမံကိန်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စီမံကိန်းအဆိုပြုသူသည်-

- (က) စီမံကိန်း၏ အကျိုးအပြစ်နှင့် အကြောင်းအရာများကို စီမံကိန်းအကောင်အထည်ဖော်မည့်ဒေသရှိ အခြေချနေထိုင်သူဒေသခံတိုင်းရင်းသားများသိရှိ နားလည်စေရန် ၎င်းတို့ နားလည် သဘောပေါက်နိုင်မည့် ဘာသာစကားနှင့် နည်းလမ်းများကို အသုံးပြုလျက် ကြိုတင်၍ ပြည့်စုံတိကျစွာ ရှင်းလင်း ချပြရမည်။
- (ခ) မြန်မာနိုင်ငံ၏ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲပြီး ဟန်ချက်ညီသော ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု စီမံကိန်း (Myanmar Sustainable Development Plan - MSDP) ၏ မူဝါဒရေးရာ ဦးတည်ချက်များ၊ မဟာဗျူဟာများ၊ လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဂ) ယင်းဒေသရှိ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် လူမှုစီးပွားဘဝတို့အပေါ် ထိခိုက်ပြောင်းလဲမှုဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ခြင်းရှိမရှိ သိရှိနိုင်ရန် ပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုဆန်းစစ်ခြင်းနှင့် လူမှုစီးပွားဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအပေါ် သက်ရောက်မှုဆန်းစစ်ခြင်း တို့ကို သက်ဆိုင်ရာဌာန၏ လမ်းညွှန်ချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

(က) တီးခန်းဂါခင် လွင်းထုတ်းသင်း တင်းတုမ်းတိုဝ်။ သိုင်,ဝိတ်.
လွမ်း.လေး လွင်းခိုခင်း ယှ်,မုခင်းလိင်း လတ်းပာခင်းမာ်းမီး ဂခင်း
ဂူခင်းဂူးခက်.ခက်. တင်းသိင်းခခေင်. တေလံးကုပ်, ကူဝ်းငူပ်.
ငါ.ဂခင်းတင်း လတ်းခိုဝ်းဂူခင်း ခိုင်းမိုင်း ပိုခင်း.တီးခပ်သေ ဂြိတ်း
သင်းလိင်းလိင်းလိင်းလိင်းဂေး။

(21) ယှ်တင်,လဝ်းဇီခင်းဂါခင်ခိ.

(ဂ) လွင်းကခင်ဂြိတ်း သင်းပံ. လွမ်းလွမ်းလမ်းပိုင်မီး (20)ခခေင်.
မိုဝ်းပံ,တေ,ခေးဂါခင် တေလံးတင်,ခေထိုင် ဂွင်းဂါခင်ဇွင်း
လူင်တိမ်တိမ်ထူခင်းထူခင်းသေ ကပ်ခေးတူဂ်းလူင်း ။

(ခ) သင်ဂြိတ်းသင်း ခခေခေ.ခေတူဝ် လွမ်းဇီခင်းဂါခင်ယဝ်.ဂျ,
ခိလိုင် သံငါလွင်းရှင်းဂြိတ်းပံ. လူင်းခေးလေး လွင်းဂြိတ်းသင်း
ယဝ်.ခခေင်. တေလံးတင်,ထိုင် ဂွင်းဂါခင်ဇွင်းလူင်ဂေး။

(ဃ) ပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုဆန်းစစ်ခြင်းနှင့် လူမှုစီးပွား ဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအပေါ် သက်ရောက်မှု ဆန်းစစ်ခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်များ၏ အဆင့်အားလုံး တွင် ဒေသခံတိုင်းရင်းသားများနှင့် ဆွေးနွေး ညှိနှိုင်းမှုများကို ပွင့်လင်းမြင်သာစွာ လုပ်ဆောင် ရမည်။

၂၁။ စီမံကိန်းအဆိုပြုသူသည်-

(က) နည်းဥပဒေ ၂၀ အရ ဆောင်ရွက်ထားရှိမှုကို စီမံကိန်းမစတင်မီ ဝန်ကြီးဌာနသို့ ပြည့်စုံစွာ အစီရင်ခံတင်ပြ၍ သဘောထားမှတ်ချက် ရယူ ရမည်။

(ခ) စီမံကိန်းအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မှု ပြီးစီး ပါ က ကြိုတင်စီစဉ်ထားရှိမှုများနှင့် ဆောင်ရွက် ပြီးစီးမှု အခြေအနေများကို ဝန်ကြီးဌာနသို့ တင်ပြ ရမည်။

တွန်း(၇)
ရှုလွင်းလွင်း

(၂၂) မိုင်းကန်ဂြိုဟ်းသား၊ ကန်ဂြိုဟ်း၊ ခေတ်ပုဒ် လွင်းသုမ်းသုခင်၊ လင်းခိုင်း
ရှုခင်းရှိုင်းမိုင်း ငလး၊ လွင်းရှုမ်းရှုမ်းငုပ်. ငါး. ငလးလိတ်း၊ လွင်းထိုင်ထွင်ကန်
ခေင်. တေကမ်၊ လုံးငလးလိတ်းပခင် ခေ့တင်၊ ငခေ ကန်ဂြိုဟ်း၊ တင်းလှိုင်း
ကန်ဂြိုဟ်းပုဒ်တီးတုံးခေ. သေကန်ကန်ခေင်။

- (၈) လှိုင်းလှိုင်းကန် တိုက်. ရှုတ်, ထတ်းထွမ်း, ငခင်းယူ, တီးလုမ်း
တွန်း, ငခင်း၊ သေကန်ကန်ငလး၊ လှိုင်းကန်တင်, ထိုင်လခင်း.
ခိုဝ်ကမ်, ခေင် တိုက်. ယွခင်း မှုခင်း. ငမးခိုခင်းယူ, ခေင်။
- (ခ) လှိုင်းလှိုင်းကန် လုမ်းတွန်း, ငခင်း၊ သေကန်ကန် တွန်း,
ငခင်းယပ်. တိုက်. ရှု, လှိုင်းခေင်။

(၂၃) ဂြိုဟ်းလှိုင်း၊ ခင်. ကန်လှိုင်း လွင်းဂြိုဟ်း၊ ခေ သုခင်၊ လင်းခိုင်းရှုခင်း
ရှိုင်းမိုင်းကမ်, ခေင် ငလးလိတ်း၊ လွင်းထိုင်ထွင်ကန် လှိုင်းခေင်. တီးငလးဂြိုဟ်း
ဂါ, ခပ်ခေင်. တေကမ်, လုံးဂြိုဟ်းယွခင်းဂျးသိုင်လံ, သင်။

အခန်း(၇)

အထွေထွေ

၂၂။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးပါက ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုများကို ပေါင်းစပ် ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ခြင်းပြုရာတွင် အောက်ပါအမှုအမျိုးအစားတစ်ခုခုနှင့် သက်ဆိုင်သော တင်ပြချက်ကို ဖြေရှင်းခြင်းမပြုရ-

- (က) တရားရုံးတစ်ခုခု၏ ရှေ့မှောက်၌ စစ်ဆေးကြားနာဆဲအမှုများနှင့် တရားရုံးတစ်ခုခု၏ စီရင်ဆုံးဖြတ်ချက်အပေါ် အယူခံမှု သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်မှု ဝင်ရောက်ဆဲအမှုများ၊
- (ခ) တရားရုံးတစ်ခုခုက အပြီးသတ် စီရင်ဆုံးဖြတ်ပြီးသောအမှုများ။

၂၃။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း သို့မဟုတ် အငြင်းပွားမှု ဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်သူများထံမှ မည်သည့်ကုန်ကျစရိတ်ကိုမျှ ကောက်ခံခြင်း မပြုရ။

(24) ဣဒ်းကအ်းယွၣ်းလုၣ်းခိၣ်။ မိၣ်းကအ်းဂိၣ်းသၢင်း၊ ကအ်းဂိၣ်း၊ ဗေပှံး၊ ပုၣ်းလုၣ်းသုၣ်းသုၣ်း၊ လၢဝ်းခိၣ်း ဂူၣ်းဂိုၣ်းမိၣ်းလၢ၊ လုၣ်းဂူၣ်းဂူၣ်းပှံး။ ငါး၊ လိတ်းလုၣ်း၊ ထီၣ်ထွၣ်ကအ်းခေၣ်။ သၢင်းတၢင်းလုၣ်း၊ တၢ်းဟ်းလံး၊ ယုၣ်းပိၣ်း၊ ယုၣ်း၊ ကအ်းဂိၣ်း။ ခိၣ်း၊ ဂူၣ်းလၢဝ်းယုၣ်း၊ ကအ်းဂိၣ်း၊ ဂပ်း ခေၣ်။ တေလံး၊ ခိၣ်းသၢင်း၊ ဂူၣ်းဂိၣ်းပအ်းကေၣ်း။

(25) တီးကအ်းဂိၣ်းသၢင်း၊ ခေၣ်ကအ်းဂိၣ်း၊ ဗေ သုၣ်းလၢဝ်းခိၣ်းဂူၣ်းဂိုၣ်းမိၣ်းလၢ၊ လိတ်းလုၣ်း၊ ထီၣ်ထွၣ်ကအ်းကအ်းပုၣ်းလုၣ်းလံးပိၣ်းမိၣ်း၊ ကအ်းခေၣ်။ ဣဒ်းကအ်းကူၣ်းဂိၣ်း၊ ဗေ သုၣ်းလၢဝ်းခိၣ်းဂူၣ်း ဂိုၣ်းမိၣ်းခိၣ်း။ တေလံး၊ ဂိၣ်း သၢင်းပအ်း ကအ်းလုၣ်းလုၣ်းခေၣ်။ ကေၣ်း။

(26) တီးကအ်းဂိၣ်းသၢင်း၊ ခေၣ်ကအ်းဂိၣ်း၊ ဗေ သုၣ်းလၢဝ်းခိၣ်းဂူၣ်းဂိုၣ်းမိၣ်းလၢ၊ လိတ်းလုၣ်း၊ ထီၣ်ထွၣ်ကအ်းကအ်းပုၣ်းလုၣ်းလံးပိၣ်းမိၣ်းကအ်းခိၣ်း။ ဣဒ်းပုၣ်းထီၣ်တီးလံးခေၣ်။ ယုၣ်း၊ ကအ်းဂပ်းဂံၢ်၊ လုၣ်းတၢင်းလုၣ်းတၢင်းခေၣ်တၢင်း၊ ဗေပှံးလုၣ်းခေၣ်။ ဣဒ်းကအ်းလုၣ်းပှံးလုၣ်း၊ ကမ်၊ ခေၣ်လုၣ်းလုၣ်းပှံးလုၣ်းခိၣ်း၊ လုၣ်းကူၣ်းလုၣ်း လေၣ်းတုၣ်းလံးသုၣ်း၊ ယုၣ်းလံး ဂူၣ်းခေၣ်ကမ်၊ ခေၣ် ခေၣ်တီးလံးသုၣ်း၊ ယုၣ်းလံးဂူၣ်းခေၣ်လုၣ်းခိၣ်း။ တေလံးဂူၣ်းဂူၣ်းခိၣ်းပုၣ်း ဂိၣ်းသၢင်းလုၣ်းတီးခိၣ်းကမ် ကအ်းသၢင်း၊ ထုၣ်း၊ ခေၣ်။ ကေၣ်း။

(27) တီးကအ်းဂိၣ်းသၢင်း၊ လုၣ်းဂိၣ်း၊ ဗေ သုၣ်းလၢဝ်းခိၣ်းဂူၣ်း ဂိုၣ်းမိၣ်းကမ်၊ ခေၣ် တၢင်းလိတ်းလုၣ်း၊ လုၣ်းထီၣ်ထွၣ်ကအ်းခေၣ်။ တေလံး၊ ကပ်းမိၣ်း၊ ငါးမိၣ်းထုၣ်းလၢဝ်းခိၣ်း ကအ်းဂိၣ်း၊ ဂပ်းခေၣ်။ ပိၣ်းခေၣ်၊ သေဂိၣ်းသၢင်း၊ ကေၣ်း။

၂၄။ ဝန်ကြီးဌာနသည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးပါက ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုများကို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ဖြေရှင်းခြင်းများ ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ ဘာသာစကား ကျွမ်းကျင်သည့် စကားပြန်ရရှိရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။

၂၅။ ဤနည်းဥပဒေများပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာနက ရုံးလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရမည်။

၂၆။ ဤနည်းဥပဒေများပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် ထိရောက်အောင်မြင်စေရန် အလို့ငှာ တင်ပြလာသည့်ကိစ္စရပ်များနှင့် ပတ်သက်ဆက်နွယ်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်၊ အစိုးရဌာန သို့မဟုတ် အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသဦးစီးအဖွဲ့များသည် လိုအပ်သည့်လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ပူးပေါင်းပါဝင် ဆောင်ရွက်ခြင်းပြုရမည်။

၂၇။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း သို့မဟုတ် အငြင်းပွားမှု ဖြေရှင်းခြင်းပြုရာတွင် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ ရိုးရာဓလေ့ထုံးတမ်းများကို အလေးထား ဆောင်ရွက်ရမည်။

(28) တီးကန်ရှိတီးသင်းခရီးကန် နီတ်,ခေ သုခင်,လောင်းခိုင်းဂူခင်းဂိုက်
မိုင်းလေး၊ နေ့လိတ်၊ လွင်းထိုင်ထွင်ခင် ကန်ပုခင်းလွန်းလါး ပိုင်မီး
ကန်ခင်.ခခေ. တၢ,ငိုခင်းလွဲ.လါ,မခင်း ဣင်းကန်ကွန်ဂူ နီတ်,ခေသုခင်
လောင်းခိုင်းဂူခင်းဂိုက်မိုင်း တေလံးလါ,ပခင်လွမ်းခင်,မံ မီးဗှါ,ငိုခင်းတွင်း
ခခေ.ကျေး။

(29) ဗွင်းလူင် ဗုခင်းလုမ်း လူင်ပွင်လိုင်း၊ လေးတိုင်း ကမ်,ခခေ
လေးမိုင်း ကျေ.ကန်လံးဂုပ်.လွင်းပခင်ပခင်းဗွင်း လွမ်းလူလ်းပိုင်မီး မံခခမ်း
(32)ခခေ. တၢ,ရှိတီးသင်းလံးကန် ခေရှင်းခေတောင် လွင်းလောင်းခိုင်းဂူခင်း
ဂိုက်မိုင်း ကန်ဂိုက်,ဂပ်ခခေ. တေလံးရှိတီးသင်း ဣပေးခေ.သွခင်,သွ,ပုလံး
သီခင်းငိုခင်းလွဲ.လါ, တၢလမ်းလုမ်း လူင်ပွင်လိုင်း၊ လေးတိုင်း
ကမ်,ခခေ လေးမိုင်း ရှုပီခခေ.ကျေး။

(30) ဣင်းကန်ဗွင်းလူင်ခခေ. ကပ်တင်းခေးတုန်းလူင်း လုမ်းလူင်ပွင်လိုင်း
မိုင်းဗွမ်းဂူမ်းသေ ပိုတ်,ကွက်,လိက်၊ ပိုခင်ဗေပ်,ခေးပွင်လွမ်းခင်း သင်,တေ,
မန်းမခင်းခေးတီး ကန်တင်းခိုခင်းယွ,မုခင်းလီင်း ကေ,မင်ခခေ. လံးကျေး။

ခခေ,တီတ်.လုခင်း,
ဗွင်းလူင်မိုင်းဗွမ်းဂူမ်း၊
ဣင်းကန်ဗွင်းလူင်ဗှါ,လောင်းခိုင်းဂူခင်းဂိုက်မိုင်း

မံလိက်၊ ၂/၁-၁/၂၀၁၉(၁၉၄၈)
ဝခင်းထီး၊ ပီခ 2019၊ လိုခင်ကျေးဂတ်.သ် ၊ 23 ဝခင်း

၂၈။ ဤနည်းဥပဒေများပါ တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်း များကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်သော ကုန်ကျစရိတ်များကို တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီး ဌာနမှ ဘဏ္ဍာရေးစည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်အညီ ကျခံသုံးစွဲ ရမည်။

၂၉။ ဥပဒေပုဒ်မ ၃၂ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသော တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားရေးရာကိစ္စရပ်များကို အကောင် အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်း ရေးဆွဲနိုင်ရန် ဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၀။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနည်းပါးသည့်ဒေသ များအား ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အခါအားလျော်စွာ အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်နိုင် သည်။

နိုင်သက်လွင်
ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန

စာအမှတ်၊ ၂ / ၁ - ၁ / ၂၀၁၉ (၁၉၄၈)
ရက်စွဲ၊ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၂၃ ရက်

လိက်တင်,ခေ
(လွှဲလမ်းပိုင်မီး ၇)

ထိုင်

-----လမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
မံဝခင်း။ ပီဗ် ၊ လှိုင် ၊ ဝခင်း။

လွှဲတင်။ တင်,ခေလွှဲသုခင်း, လမ်းခိုင်းဂူခင်းဂိုင်းမိုင်းခပ်။

- 1. -----
-
- 2. -----
-

လမ်းမိုင်း	-----
လှိုင်ခေတင်,ခေ	-----
မံပုခင်း	-----
လှိုင်ပေးခေမး	-----
လှိုင်ခေ,	-----
ခိုင်းဂူခင်း/ပေးသု,	-----
ခေးဂခင်း/တေးခင်း/လခင်း.	-----
ဂိုင်းလိက်တင်,ဂပ်းသိုပ်,	-----
မံပုခင်း	-----

ပိုင်ခေမိုခင်းမခင်း -

- 1. နှင်းလှိုင် ပုခင်း,လမ်းခိုင်းဂူခင်းဂိုင်းမိုင်း လေးတိုင်း/လေးမိုင်း။
- 2. လမ်းကွခင်းဂူ လမ်းသုခင်း,နှင်းခင်းဂှင်းခေ လေးတိုင်း/ခေးတီး။

တင်ပြစာ
(နည်းဥပဒေ ၇)

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု
တင်ပြခြင်း

- ၁။ _____
- _____
- ၂။ _____
- _____

- လက်မှတ် _____
- တင်ပြသူအမည် _____
- နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားအမှတ် _____
- မိဘအမည် _____
- အသက် _____
- လူမျိုး၊ ဘာသာ _____
- အလုပ်အကိုင်/ ရာထူး /အဆင့် _____
- ဆက်သွယ်ရန်လိပ်စာ _____
- ဖုန်းနံပါတ် _____

မိတ္တူကို -

- ၁။ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးများ
- ၂။ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း/ဒေသဦးစီးအဖွဲ့

လိက်လမ်းငါးခန်းအေးထုတ်သားရှာခင်
(လွှန်းလမ်းပိုင်မီး ၅)

ထိုင်

-----လွှန်းလှိုင်ပွင်လှိုင်/လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
မိဝမ်း။ ပီး | လှိုင် | ဝမ်း။

လွှင်းတင်း။ လမ်းငါးခန်းတင်၊အေ လွှင်းအေးထုတ်သားရှာခင် တင်းသုမ်းသုခင်၊
လင်းခိုင်းရှာခင်ရှိုင်းမိုင်း။

ယိုင်းထိုင်။ လိက်ကခင်လမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်/လေးတိုင်း/လေးမိုင်း ပခင်ပုခင်း၊အေ။

1. လွှမ်းခင်, လိက်ယိုင်းထိုင်ခခင်. ရှိပ်,လှိုင်/ လွှင်းသုမ်းသုခင်, လင်းခိုင်းရှာခင်ရှိုင်းမိုင်း
သေ လွှင်းကခင်ပခင်ပုခင်း၊အေခခင်. ရှိတ်သင်း/ ထုတ်သင်းမူး မိုင်းဝမ်း()
တေးဂွတ် () ဝမ်း အေးကေး။

2. အေးထုတ်သင်း/ ကခင်လုံးထုပ်ရှာခင်မူးခခင်. မိုခင်ခင်, လှိုင်မီးတီးတူးခခင်.ကေး။
(၄) -----
(၅) -----

3. လွှင်းကခင်ထုတ်,ရှိတ်သင်း/ပခင်ခခင်. မိုခင်ခင်, လှိုင်မီးတီးတူးခခင်.ကေး။
(၄) -----
(၅) -----

4. လွှင်းကခင် ကမ်း,ထုတ်,လိက်ရှိတ်သင်း/ပခင်ခခင်. မိုခင်ခင်,လှိုင်မီးတီးတူးခခင်.ကေး။
(၄) -----
(၅) -----

5. ခင်,ရှိုတ်ပခင်လုံး အေးလိ.သင်,ခခင်အေးထုတ်သင်း/ ထုပ်ရှာခင်ခခင်. တင်,အေမူး
ယူးကေး။

လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
အွင်းလှိုင်အေး,လင်းခိုင်းရှာခင်ရှိုင်းမိုင်း
ကမ်း,ခခင်
အွင်းလှိုင်အေးခခင်/လမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်/ ကခင်လုံးရှပ်.လွှင်းပခင်ပုခင်း၊အေ

အိုခင်မိုခင်မခင်း -

- 1. အွင်းလှိုင် မိုင်းအွင်းရှမ်းရှမ်း/ရှမ်းကခင်အွင်းလှိုင်အေး,လင်းခိုင်းရှာခင်ရှိုင်းမိုင်း။
- 2. ရှင်းလမ်း

စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ

(နည်းဥပဒေ ၉)

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်၊ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း

ရည်ညွှန်းချက်။ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ

၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့် ကိစ္စရပ်ကို () ရက်နေ့မှ () ရက်နေ့အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၃။ ဆောင်ရွက်ပေးသင့်သည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၄။ ဆောင်ရွက်မပေးသင့်သည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၅။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်အပေါ် လမ်းညွှန်မှု ပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

၁။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးဌာန

၂။ ရုံးလက်ခံ

လိက်လမ်းငါးခင်းအေးထုတ်သားရှာခပ်
(လွှန်းလုံးပိုင်မီး 10၊ လွှန်းလုံးပိုင်မီးငါး (၅))

ထိုင်

-----လုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်/လေးတိုင်း/လေးမိုင်း

မ၊ဝမ်း။ ပီဗ် | လှိုင် | ဝမ်း။

လွှင်းတင်း ။ လမ်းငါးတင်၊အေး လွှင်းအေးထုတ်သားရှာခပ် တင်းသုမ်းသုခပ်၊
လင်းခိုင်းရှာခပ်ရှာခပ်မိုင်းခပ်။

ယိုင်းထိုင် ။ လိက်ကပ် လုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်/ လေးတိုင်း/လေးမိုင်း ပခပ်ပုခင်းပုခင်း။

1. လွှမ်းခင်၊ လိက်ယိုင်းထိုင်ခင်။ နီဝ်၊လှိုင်လွှင်းသုမ်းသုခပ်၊ လင်းခိုင်း ရှာခပ်ရှာခပ်
မိုင်းသေ လွှင်းကပ်ပခပ်ပုခင်းပုခင်းဝ်ခင်။ ဖိုတ်သားထုတ်သားမီး မိုင်းဝမ်း()
တေး၊ရှုတ်()ဝမ်းအေးကေး။

2. အေးထုတ်သား ကပ်လုံးထုတ်ရှာခပ်မီးခင်။ မိုင်းခင်၊လှိုင်မီး တီးတုံးခင်။ကေး။
(၅) -----
(ခ) -----

3. လွှင်းကပ်ထုတ်၊ဖိုတ်သားပခပ်ခင်။ မိုင်းခင်၊ လှိုင်မီးတီးတုံး ခင်။ကေး။
(၅) -----
(ခ) -----

4. အေးလှိုင်ကပ် ရှင်းကပ်ပခပ်လှိုင်ခပ်၊ ရှင်းကပ်လှိုင်ပွင်လိုင်ခပ်၊ လုမ်းလှိုင်ပွင်
လိုင်ခပ် ကပ်လင်းမိုင်းပခပ်ရှုမ်း၊ တေးကပ်လုံး ဖိုတ်သားပခပ်လုံးခင်။ ပီခင်လှိုင်
တီးတုံးခင်။အေးကေး။
(၅) -----
(ခ) -----

5. ခင်ရှုတ်တေးပခပ်လုံး အေးလီ.သင်၊ ခိုင်အေးထုတ်သား ထုတ်ရှာခပ်ခင်.တင်၊အေး
မီးယူ၊ကေး။

လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
ပွင်းလှိုင်ဟို၊လင်းခိုင်းရှာခပ်ရှာခပ်
ကပ်၊ခင်

ပွင်းလှိုင်ပုခင်းလုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်/ ကပ်လုံးရှုတ်.လှိုင်ပခပ်ပုခင်းပုခင်း

ပိုင်ခင်မိုင်းခင် -

- 1. ပွင်းလှိုင်မိုင်းပခပ်ရှုမ်းရှုမ်းရှင်းကပ်ပခပ်လှိုင်ဟို၊လင်းခိုင်းရှာခပ်ရှာခပ်
- 2. ရှင်းလုမ်း

**စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ
(နည်းဥပဒေ ၁၀၊ နည်းဥပဒေခွဲ(က))**

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ **တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု စိစစ်
တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း**

ရည်ညွှန်းချက် ။ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ

၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာ
ဆုံးရှုံးမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့်ကိစ္စရပ်ကို ()ရက်နေ့မှ ()
ရက်နေ့အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၃။ ဆောင်ရွက်ပေးသင့်သည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၄။ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း
များက ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်း ဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၅။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်အပေါ် လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

၁။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးဌာန

၂။ ရုံးလက်ခံ

စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ
(နည်းဥပဒေ ၁၀၊ နည်းဥပဒေခွဲ(က))

သို့

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန

မှတစ်ဆင့်

..... တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ **တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု စိစစ်
တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း**

ရည်ညွှန်းချက် ။ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ
၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာ
ဆုံးရှုံးမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့်ကိစ္စရပ်ကို () ရက်နေ့မှ ()
ရက်နေ့အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) _____
- (ခ) _____

၃။ ဆောင်ရွက်သင့်သည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) _____
- (ခ) _____

၄။ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း
များက ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) _____
- (ခ) _____

၅။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်အပေါ် လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး
သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -
ရုံးလက်ခံ

လိပ်လုံးလုံးအခန်းအေးထုတ်သင်္ဂြိုဟ်
(လွှဲလုံးပိုင်မီး ၁၁)

ထိုင်

-----လွှဲလုံးပိုင်ပွင်လိုင်;လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
မံဝခင်း။ ပိး | လိုခင်း | ဝခင်း။

လွှဲတင်္ဂါ။ လိပ်လုံးလုံးတင်,ခခ လွှဲအေးထုတ်သင်္ဂြိုဟ် တင်သွမ်းသုခင်း,
လောင်းခိုင်းရှုခင်းရှိုင်းမိုင်း။
ပိုင်ထိုင်။ လိပ်ကခင်းလွှဲပိုင်ပွင်လိုင်; လေးတိုင်း/လေးမိုင်း ပခင်းပုခင်းပွခင်း။

1. လွှဲခင်း,လိပ်ပိုင်ထိုင်ခခင်း။ ဂီပ်,လူလုံးလွှဲသွမ်းသုခင်း,လောင်းခိုင်းရှုခင်း
ရှိုင်းမိုင်းသေ လွှဲကခင်းပခင်းပုခင်းပွခင်းဝံ.ခခင်း။ ဂီတ်သင်ထုတ်သင်္ဂြိုဟ် မိုင်းဝခင်း
() တေးဂွတ်;() ဝခင်းအေးဂေး။
2. အေးထုတ်သင်္ဂြိုဟ်; ကခင်းလုံးထုတ်ဂွတ်မေးခခင်း။ မိုင်းခင်း,လိုင်မီးတီးတီး
ခင်း.ဂေး။
(ဂ) -----
(ခ) -----
3. အေးထုတ်သင်္ဂြိုဟ်;တင်,ခခ

4. ခင်း,ဂိုပ်တေပခင်းလုံး; အေးလီ.သင်ခခင်း။ တင်,ခခမေးယူ,ဂေး။

လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
ပွင်လွှဲပိုင်,လောင်းခိုင်းရှုခင်းရှိုင်းမိုင်း
ကမ်း,ခခင်း
ပွင်လွှဲပိုင်;လွှဲလုံးပိုင်ပွင်လိုင်; ကခင်းလုံးဂွပ်.လွှဲပခင်းပုခင်းပွခင်း

ပိုင်မိုင်းမခင်း -
1. ဂွတ်လွှဲ

**စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ
(နည်းဥပဒေ ၁၁)**

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။

ခုနှစ်။

လ

ရက်

အကြောင်းအရာ။ **တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု စိစစ်
တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း**

ရည် ညွှန်း ချက် ။ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ
၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့်
စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့် ကိစ္စရပ်ကို () ရက်နေ့မှ ()
ရက်နေ့ အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) _____

(ခ) _____

၃။ သုံးသပ်တင်ပြချက်

၄။ လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

ရုံးလက်ခံ

လိက်တင်,ခခ
(လွှန်းလုံးပိုင်မီး 17)

ထိုင်

----- ဗွင်းလှိုင်ဗွေ၊လောင်းခိုင်းရှင်းရှင်းခိုင်း
----- လှမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်၊လေးတိုင်း/လေးခိုင်း

သိုပ်,ထိုင်

ဗွေလီ.သင်
ရှင်းရှင်းကွင်းရှင်းဗွေ၊ဂီတ,ခခသုခင်,လောင်းခိုင်းရှင်းရှင်းခိုင်း
လေးတိုင်း/လေးခိုင်း-----

မံဝခင်း။ ဝိဗ | လှိုင် | ဝခင်း။

လွှန်းတင်။ တင်,ခခတေး,ခခလိတ်,ပခင်လုံး လွှန်းထိုင်ထွင်ခခ။

- 1. -----

- 2. -----

- လုံးခိုင်း -----
- လှိုင်ဗွေတင်,ခခ -----
- မံဗွေ -----
- လှိုင်ပေးခမ -----
- လှိုင်ခိုင်း -----
- ခိုင်းရှင်း/ဗွေ,သု -----
- ခခရှင်း/တေးခခ/လခင်း -----
- ရှင်းလိက်တေး,ဂင်းသိုပ်, -----
- မံဗွေ -----

ဗွေခိုင်းခခခခ -

- 1. လှမ်းလှိုင်ပွင်လှိုင်၊ လေးတိုင်း/လေးခိုင်း။
- လှမ်းကွင်းရှင်း လေးတိုင်း/ခခတီး၊ လုံးသုခင်,ဗွေခခခခခခခခ။

တင်ပြစာ
(နည်းဥပဒေ ၁၇)

သို့

..... တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး
..... တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

မှတစ်ဆင့်

ညွှန်ကြားရေးမှူး
တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာန
.....တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်၊ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ အငြင်းပွားမှုအပေါ် ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းပေးနိုင်ပါရန် တင်ပြခြင်း

၁။ _____

၂။ _____

- လက်မှတ် _____
- တင်ပြသူအမည် _____
- နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားအမှတ် _____
- မိဘအမည် _____
- အသက် _____
- လူမျိုး၊ ဘာသာ _____
- အလုပ်အကိုင်/ ရာထူး /အဆင့် _____
- ဆက်သွယ်ရန်လိပ်စာ _____
- ဖုန်းနံပါတ် _____

မိတ္တူကို -

- ၁။ တိုင်းဒေသကြီး / ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့
- ၂။ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း/ ဒေသဦးစီးအဖွဲ့

လိက်လုံးငါးခန်းအေးအေးလိတ်၊ လွင်းထိုင်ထွင်ဂခင်
(လွင်းလုံးပိုင်မီး 1၈၊ လွင်းလုံးပိုင်မီးအေ (ခ))

ထိုင်

-----လုမ်းလှိုင်ပွင်လိုင်လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
မံဝခင်း၊ ပိး | လှိုင် | ဝခင်း။

လွင်းတိုင်း ။ လုံးငါးခန်းတိုင်၊အေ အေးအေးလိတ်၊ လွင်းထိုင်ထွင် ဂခင်။

1. ဂိပ်၊ဂပ်းလှုပ်၊ လွင်းထိုင်ထွင်ဂခင် ဂုခင်းဂိုက်မိုင်းခင်း၊ဂခင် ဂခင်၊ခခင် ခင်း
အေးဂင်လောင်းခိုင်းဂုခင်းဂိုက်မိုင်းကခင်တိုင်၊အေမေးခခင်း. ဧတ၊ဂပ်ဝခင်းထီး ()
တေးထိုင် ဝခင်းထီး()ခခံ. ဂု၊ဂုပံ.ငီ.အေးလိတ်မေးယပ်.ဂေး။
2. ပိုင်.ခခင်၊လွင်းတိုင်းထိုင်ထွင်ဂခင်ခခံ. ပိုင်မိုင်းခင်း၊တီးတုံးခခံ.ဂေး။
(ဂ) -----
(ခ) -----
3. အေးဂုပံ.ငီ.အေးလိတ်လုံးခခံ. ပိုင်လှိုင်တီးတုံးခခံ.ဂေး။
(ဂ) -----
(ခ) -----
4. အေးဂခင်ဂခင်၊ဂုပံ.ငီ.အေးလိတ်လုံးခခင်း. ပိုင်လှိုင်တီးတုံးခခံ.ဂေး။
(ဂ) -----
(ခ) -----
5. အေးထတ်းသင်၊တိုင်၊အေ
(ဂ) -----
(ခ) -----
6. ခင်း၊ဂိုပ် တေပခင်လုံးအေးလိ.သင်၊ခခင်း. တိုင်၊အေမေးယူ၊ဂေး။

လေးတိုင်း/လေးမိုင်း
လွင်းလှိုင်ဟံ၊လောင်းခိုင်းဂုခင်းဂိုက်မိုင်း

ပိုင်ခိုင်ခိုင်မခင်း -

1. ဂွင်းလုမ်း

အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာ
(နည်းဥပဒေ ၁၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ(ခ))

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။

ခုနှစ်၊

လ

ရက်

အကြောင်းအရာ။ အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာတင်ပြခြင်း

၁။ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဖြစ်ပွားသည့် အငြင်းပွားမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တင်ပြလာမှုကို ()ရက်နေ့မှ () ရက်နေ့အထိ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းခဲ့ပါသည်။

၂။ အငြင်းပွားမှု၏ အခြေခံအချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-
(က) _____
(ခ) _____

၃။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်သည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-
(က) _____
(ခ) _____

၄။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်ခြင်းမရှိသည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-
(က) _____
(ခ) _____

၅။ သုံးသပ်တင်ပြချက်
(က) _____
(ခ) _____

၆။ လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

ရုံးလက်ခံ

အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာ
(နည်းဥပဒေ ၁၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ(ခ))

သို့

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန

ရက်စွဲ။

ခုနှစ်၊

လ

ရက်

အကြောင်းအရာ။ အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာတင်ပြခြင်း

၁။ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဖြစ်ပွားသည့် အငြင်းပွားမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တင်ပြလာမှုကို () ရက်နေ့မှ () ရက်နေ့အထိ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းခဲ့ပါသည်။

၂။ အငြင်းပွားမှု၏ အခြေခံအချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-
(က) _____
(ခ) _____

၃။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်သည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-
(က) _____
(ခ) _____

၄။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်ခြင်းမရှိသည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်း ဖြစ်ပါသည်-
(က) _____
(ခ) _____

၅။ သုံးသပ်တွေ့ရှိချက်

၆။ လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -
ရုံးလက်ခံ

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန
တိုင်းရင်းသားစာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုဦးစီးဌာနနှင့်
တိုင်းရင်းသားစာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုအသင်းအဖွဲ့(ရှမ်း)တို့မှ ပူးပေါင်းဘာသာပြန်၍
တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာနမှ အခမဲ့ထုတ်ဝေသည်။